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Ma olen Estonia 
juurdeehituse ka-
vandamisega tege-
lenud aastaid ning 
eskiisid koos nen-

de juurde kuuluva selgitusega olid 
valmis juba umbes 2006. aastal. 
Need meeldisid nii Eri Klasile kui 
ka Neeme Järvile. Klas tutvustas 
seda põhimõtet isegi televisioo-
nis. Aga kui Estonia juhiks sai Ai-
var Mäe, siis jäid 
need asjad seis-
ma, sest Mäe 
tahtis kindlasti 
ehitada uue oo-
perimaja kusagi-
le mujale.

Eesti pealin-
na kõige keskse-
mates piirkon-
dades on karta 
ehituslikke jäl-
gi, mis ähvarda-
vad jäädvustada praegu toimuva 
pealiskaudse planeerimistegevu-
se vead. Ametkondlikul otsusta-
mispraagil ei tohiks lubada hävi-
tada linnalisi väärtusi.

Mida aeg edasi, seda enam 
on ka linnaplaneerimisel vaja ra-
kendada arhitektoonilisuse põhi-
mõtteid.

Lühidalt tähendab arhitektoo-
nilisus linnaehituses, et tagatakse 
loodava asjastatud ruumi süstee-
mikohane loogika ja sellele vastav 
eesmärgikohane tähenduslikkus 
võimalikult kõikehaaraval viisil 
ja kunstilisel alusel.

Ülesande kujul väljenduks 
see, et linnaruumi üldväärtused 
seostatakse alluvussüsteemide 
omadega, aga ka uuest eluaren-
gust tingitud vajadustega nii, et 
senised väärtused kui paigaoma-
sed motiivid seonduksid tekkiva-
te uusmotiivide väärtustega loo-
mulikul (sealhulgas otstarbekal) 
ja tunnetuslikku rahulolu (ilu) 
pakkuval viisil. Kui sellest seisu-
kohast vaadata Tallinna kesklin-
na vastutusrikastes piirkondades 
toimuvat, siis õnnestumise näi-
teid saab vaid üksikuid leida.

Maja senise 
asukoha eelised
Käesolevaga tehakse katse alus-
tada arhitektoonilisele mõtlemi-
sele rajanevat linnaplaneerimist. 
Objektiks on üks Tallinna mure-
sid – vajadus esindusliku uue Ees-
ti ooperihoone 
järele. Teatavas-
ti on läbi aegade 
otsitud lahendu-
si küll linna kes-
kuse, küll selle 
äärealade baasil. 
Kui võrrelda näi-
teks uuele hoo-
nele võimalik-
ke asupaiku sa-
dama, lauluväl-
jaku või Tõnis-
mäe piirkonnas 
ja praeguse Esto-
nia teatri asukohta, selguvad vii-
matimainitu kasuks selgelt väl-
jenduvad asjaolud.

Praegune Estonia on kesklin-
nas, ammu väljakujunenud teatri-
te ja pargialade süsteemis, kuhu 
segavate faktoritena on koondu-
nud liikluse hädad ja viletsused, 
mis on aga tekkinud oskamatu-
sest ja mida saab parandada (uus 
detailplaneerimisettepanek).

Praegune Estonia on ajaloo-
liselt meie rahvusväärtus ja seda 

mitte korduvate ümberehituste 
järel kujunenud fassaadi arhitek-
tuurse väärtuse, vaid eriti selle 
loomisega kaasnenud rahvuslii-
kumise ja nimekate Soome arhi-
tektide osalemise tõttu. Siit aus-
tus asukoha vastu.

Uurides Soome arhitektide 
Armas Lindgreni ja Wivi Lönni 
projekteeritud originaalset Esto-
nia (sõjapurustuste eelset) varian-
ti, võib asjatundlik arhitekt näha, 
et projekteerijad jätsid tulevaste-
le põlvedele «vaikimisi» võima-
luse kasutada kahe kõrvutiasuva 
teatrikorpuse vahelist välisruu-

mi hoone võima-
liku laiendamise 
tarvis.

Kuigi kompo-
sitsiooni seisu-
kohalt ei saadud 
arusaadavatel 
põhjustel külg-
hoonete vaheli-
se ala laiust äär-
te omadega ühi-
tada, on nad ar-
vestanud hea ar-

hitekti võimega vajadusel ka nn 
keskmist löövi teatrimajaks ehi-
tada. Sellise võimaluse olemasolu 
on samuti senise teatrikomplek-
si suureks positiivseks eeliseks.

Esikülg taastati 
algsest kaunimana
Mis puudutab kultuurimälesti-
seks olemise küsimust, siis siin 
tuleb järgida alljärgnevat ana-
lüüsi.

Kultuurimälestiste kaitsmine 
on sisuline, mitte formaalne asi. 
Estonia näol on tegemist Eestile 
rahvustähendusliku sisuga, mit-
te esmalt arhitektuurisaavutus-
liku kehandiga. Seetõttu peame 
hindama fakti, et hoone esifas-
saadipoolne vaade on originaalist 
kaunimaks arendatud, kuna asja-
tundlikud arhitektid (sõjajärgseid 
taastamistöid juhtinud arhitektid 
Alar Kotli ja Edgar Johan Kuusik 
– toim) on väga hästi Soome eel-
käijate hävinenud originaalhoo-
ne tähenduslikke väärtusi reali-
seerinud.

Hoonete tagafassaadi kesk-
osale ei pööratud ilmselt eriti tä-
helepanu, sest see on soomlas-
te originaalis klassikaliselt kau-
nis, praegune tagafassaadi kesk-
osa aga väärtuseta tavaline ki-
vimaja ja vajaks kindlasti kogu 
teatrikompleksi vaimus «järele-
aitamist».

Arvestades praeguseks väl-
ja kujunenud tingimusi Eesti 

uue ooperima-
ja loomiseks, on 
väga vajalik läbi 
viia laiaulatuslik 
avatud otsingu-
te tsükkel, kus 
teatud nõuded 
ja projekteerimi-
se tingimused 
oleksid ülipõhja-
likud ning lõpu-
ni ja kiirustama-
ta välja töötatud.

Avalik mõte-
te ja ideede ot-

sing varem kindlaks määratud 
süsteemi (olemasoleva Estonia 
teatrikompleksi stiililiste väär-
tusmotiivide) raames garantee-
rib vajalikud planeerimise-projek-
teerimise piirid, mis võimaldaks 
leida vigadeta lahendus ja looks 
tõelise linnaväärtuse.

Seejuures loodaks kahe külg-
tiiva vahele tänapäevaselt suur ja 
piisava mahuga ooperiteater, kus-
juures senised kaks teatrikomp-
leksi tiibhoonet jääksid põhiliselt 

LAHENDUSETTEPANEK. Estonia teatri 
juurdeehituse ideed ei maksa maha tampida 
jutuga, et seda pole võimalik rajada.

 
arhitekt

Kuidas ehitada rahvusooper Estonia suureks

Kahe külgtiiva 
vahele loodaks 
piisava mahuga 
ooperiteater, 
kusjuures senised 
kaks tiibhoonet 
jääksid põhiliselt 
sama funktsiooniga.

sama funktsiooniga, mis praegu 
(teatriosale lisanduks sõnateat-
ri ja balleti suurem osakaal ja fil-
harmooniale kontserttegevuse in-
tensiivsuse ning žanrilise ampluaa 
laienemine).

Suurooper 
lisanduvasse kesklöövi
Suurooperi tarbeks kujundatav 
«kesklööv» projekteeritaks täieli-
kult praegust hoonet iseloomusta-
va stiilsusega – nii üldiste kui ka 
detailsete omaduste ning võtete 
lõikes. Seda ka peafuajee puhul.

Hoonekompleksi kui tervi-
kut saaks nimetada nimega «Es-
tonium», mis toob meid klassi-
kaliste traditsioonide austamise-
le lähemale. Hoone tagumine fas-
saad kujuneks Eesti ooperi funkt-
siooni lisandumise tõttu uuenäo-
liseks, kuid samastiilseks praegu-
se teatrikompleksi esifassaadi ja 

tagumiste otsafassaadidega, rää-
kimata külgfassaadidest.

Kui suudetaks mõõdukalt 
ja tasakaalukalt Estonia teatri-
kompleksi baa-
sil «kesklöövi-
na» Eesti oope-
ri suur saal ja 
kui õnnestuks 
lahendada kõik 
tänapäeva teh-
nonõuded, la-
henduks küsi-
mus üliõigesti. 
Arhitektoonika 
põhimõtete jär-
gimine tagab la-
henduse, mida 
tulevik hindaks 
sisuliselt ainuvõimalikuna.

Ka kultuuriloo seisukohalt on 
ettepanek ratsionaalne: kaitstes 
objekti, parendatakse seda vasta-
valt selle algsele tähendusele. Seda 

väljendab looja (autor) ja stiiliüht-
sus ning ajastu miljöö.

Selline loomulik tegevus on 
arusaadav sisuliselt arhitektuu-

ri tundvale profes-
sionaalile, sest nii 
saab vältida täna-
päeval levinud for-
maalitsemist. See 
aga ei õigusta vä-
himalgi määral ar-
hitektoonikale mit-
teomaselt objektiga 
ümberkäimist: selle 
kõrvaldamist, juur-
deehitamist, blokee-
rimist jne.

Uudse rakursi-
na on esitatavas et-

tepanekus lahendatud dirigendi, 
muusikute ja muusikale omase 
pühaliku miljöö tagamise tingi-
mused – arhitektuursete võtete ja 
traditsioonide kaudu.

Hoone tagumine 
fassaad kujuneks 
uuenäoliseks, kuid 
samastiilseks 
praeguse 
teatrikompleksi 
esifassaadi 
ja tagumiste 
otsafassaadidega.

SAMAL TEEMAL
Martin Ehala «Estonia on valmis 
uueks muutumiseks», AK 30.04
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M a olen 
sündinud kuue-

kümnen-
datel. Mi-
nu jaoks on Estonia olnud alati selline nagu praegu ja olen teda selli-sena ka armastanud. Alles sel-le ülevaate jaoks ajaloolisi fo-tosid sirvides ja ajalugusid lu-gedes mõistsin, kui palju ta on aja jooksul muutunud, sama-moodi nagu ka ala, mis kuna-gi oli Uus turg.Estonia ja Uus turg on seo-tud 1905. aastaga nii tihedalt, et mingi linnalegendi järgi on isegi Estonia kumer katuse-joon kujundatud kirstukaane sarnane meenutamaks seda sündmust.

Estonia üldse – see algne ja esimene – oli ju nii palju eri-

palgelisem sellest, millisena tunneme teda praegu. Ta lii-gendatud fassaad rõdukeste ja poekestega, mis nii hästi so-bib kokku hobuvankrite ja tu-rusagimisega. Kogu see ala oli toona nii elav ning tihedam kui praegu, eeskätt tänu jõuli-sele turuhoonele ja tornilisele kaalukojale.
Kuid ajad muutusid ja muutusid ka maitsed. Juba esimene ümberehitus 1927. aastal andis Estoniale natuke süngema väljanägemise, võt-tes vähemaks õhulist liigen-dust.

Kõik see paisati lõplikult segi 1944. aasta märtsipommi-tamisega, niihästi arhitektuu-riliselt kui ideoloogiliselt.Ajad olid küll teised, aga millise vennaliku innuga taas-tati Estoniat, meenutas Mar-ju Bormeister oma isa Märt Bormeistri ja Debora Vaarandi mälestusi. Aga selles ümber-ehitamises kadus ka Uus turg, turuhoone, kaalukoda, et an-da maad rangelõikelisele Stali-ni pargile, mille servas lakoo-

ESTONIA ON VALMIS UUEKS  MUUTUMISEKS

MARTIN EHALAarvamustoimetuse juhataja 

MARTIN EHALAarvamustoimetuse niline, veidi isegi kurikuulsa Lubjanka fassaadi meenutava tagaküljega stalinistlikult sile-daks hööveldatud Estonia.Kõik see on minu jaoks ol-nud keskkond, mida olen võt-nud loomulikult. Aga tegeli-kult on too ümberehitus siiski trauma, varasema kustutami-ne nii, et nooremad seda isegi taga igatseda ei oska. Ja mui-dugi on see armastusväärne ka sellisena, nagu lähedased on armsad, isegi kui õnnetus või aeg nende nägu muudab.

Kuid õnneks ei saa linnad kunagi valmis. Ja seda, mis oli – Uus turg ja Stalini väl-jak –, ei ole enam. Kas praegu-sest on midagi nii väärtuslik, et seda hoida puutumatuna, ei ole mulle enam selge, pea-le Estonia kui sümboli ja ins-titutsiooni.
Minu meel on avatud tema uueks muutumiseks. Ja küll oleks tore, kui see muutumine tooks mingil moel, mingi kau-ge mälestuse kajana Estonia vormikeelde tagasi natuke se-da naiselikku õrnust, mis te-mas oli enne, kui 20. sajandi karm ajalugu oma jäljed jättis.

Estonia üldsE – sEE algnEja EsimEnE – oli ju nii palju 
EripalgElisEm sEllEst, millisEna 
tunnEmE tEda praEgu.

sAmAl teemAlUwe Gnadenteich«Rahvusooperi ümber lõõmavad kired», PM 22.04
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Toimetaja Helena Läks,  uudised@postimees.ee R ahvusooper  Estonia soov teha  teatrile Tammsaare  parki juurdeehitus, kuhu mahuks muuhulgas 

ka Euroopa nõudmistele  vastav 

lava ja tänapäevase  akustikaga 

1200-kohaline saal, põhjustas 

 paljudes muinsuskaitsjates paha-

meelt.Nimelt esitas rahvusooper 

teiste seas taotluse riiklikult 

tähtsa kultuuriehitisena teatri-

majale juurdeehituse rajamiseks. 

Mullu detsembris valis riigiko-

gu kultuurikomisjon taotluste 

seast välja 11 paremat, mille seast 

 tehakse juba lõplik valik.«Esitasime alguses viis va-

rianti, millest esimene oli või-

malik juurdeehitis praegusele 

ooperimajale. Ülejäänud varian-

did olid seotud uute ja kaugema-

te asukohtadega. Ja kui riigikogu 

valis teiste seast välja 11 kultuuri-

ehitist, siis Estonia puhul  valiti 

välja just see lahendus, mis nägi 

ette rahvusooperi laienduse prae-

guses asukohas,» rääkis rahvus-

ooper Estonia peadirektor Ott 

Maaten.Selle aasta alguses täpsustati 

esialgset eskiisi, tehti uued joo-

nised ja pakuti uued võimalikud 

lahendused. «Lähtusime  faktist, 

et rahvusooper Estonia hoone 

pärineb aastast 1913, kuid purus-tati pommirünna-kus 1944 ning Pär-nu maantee pool-ne fassaad on ehi-tatud 1949 – seega tegemist pole alg-se originaalfassaa-diga. Rahvusoo-peri põhimure on see, et me etenda-me muusikalavas-tusi draamateatri jaoks ehitatud saalis. Ehk siis ees-

ti rahval puudub võimalus muusi-

kateatrit normaalsetes tingimus-

tes nautida,» selgitas Maaten.

   Rahvusooperi plaanile avaldas 

esimesena vastuseisu ICOMOS 

Eesti komitee esimees Riin Ala-

talu. ICOMOS on  rahvusvaheline 

muinsuskaitseeksperte ühendav organisatsioon. ICOMOS  Eesti mõistab Alatalu sõnul Eesti esin-dusteatri vaja-dust suure  saali järele, kuid paku-tud lahendust ei ole võimalik selli-sel kujul ellu viia.    «Esiteks, Esto-nia asub Tallinna vanalinna muin-suskaitsealal ja UNESCO maa-ilma pärandi alal, 

kus tuleb säilitada ajaloolise 

linna tuumiku ja seda ümbritse-

va muldkindlustuste vööndi hoo-

nestusstruktuuri ning linnaruu-

mi elemente,» ütles Alatalu.

Teiseks jääks tema sõnul uus-

ehitise alla 16.–19. sajandist pä-

rineva muldkindlustuste  vööndi 

põhilise ehitisena  kirdepoolne 

uus poolbastion, aga ka  seda 

ümbritsev keskaegse  vanalinna 

kaitseehitiste täies ulatuses 

 järgutatud muldkindlustuste 

vöönd ise. Pealegi on Estonia 

 juba praegu Tallinna vanalinna 

muinsuskaitseala suurim hoone 

ning juurdeehitis teeks selle kaks 

 korda suuremaks.«Ma kardan kõige rohkem 

 seda, et kui mingisugune raha-

eraldus on tehtud, siis  tahetakse 

projekt kasvõi nui neljaks ellu 

viia,» ütles Alatalu.Lisaks poolbastionile 
rikub ka Estonia fassaadi

Tallinna linnaplaneerimise ame-

ti muinsuskaitseosakonna juht 

Boris Dubovik ütles, et pidi Es-

tonia juurdeehitise plaane nähes 

 infarkti saama. «See on täiesti 

kohutav. Esiteks rikub see täie-

likult Estonia fassaadi, teiseks 

on juurdeehitise koha peal um-

bes meetri sügavusel väga häs-

ti säilinud poolbastioni müürid, 

mis häviksid,» rääkis Dubovik.

«See on eesti rahvale nii oluli-

ne küsimus ja seda  arutatakse ku-

sagil salaja. Ja siis on riigi muin-

suskaitseamet, mis allub kultuu-

riministeeriumile, millele allub ka 

Estonia teater. Ja  ongi kõik nagu 

otsustatud. Linna muinsuskait-

se komisjon  otsustas täna, et Tal-

linna muinsuskaitse ei toeta  seda 

ettepanekut mitte mingil juhul,» 

lisas ta.Duboviku sõnul on linnal siin 

suur sõnaõigus, sest Tammsaare 

park kuulub linnale ja selle kor-

rastamisse investeeriti alles äsja 

miljoneid eurosid.Ka Tallinna Kesklinna va-

nem Monika Haukanõmm pole 

juurde ehitisega nõus. «Olen täie-

likult Estonia teatri laienemise 

vastu Tammsaare parki. Kui aja-

looline hoone hakkab praegus-

tes ülesannetes kitsaks jääma, 

 tuleb loomulikult otsida lahen-

dusi – ent mitte muude väärtus-

te arvel,» ütles Kesklinna vanem.
Linnapea on valmis asja arutamaTallinna linnapea Mihhail Kõl-

varti sõnul käisid Estonia teat-

ri esindajad talle juurdeehitise 

projekti tutvustamas, kuid lin-

na esindajana väljendas ta tõsist 

kahtlust sellise projekti teostata-

vuse suhtes. Siiski on ta enda sõ-

nul valmis asja arutama. «Esiteks, 

selline ümberehitis muudaks olu-

liselt linnaruumi ja võtaks en-

da alla suure osa äsja värske il-

me saanud Tammsaare pargist. 

Teiseks, Tammsaare parki ehi-

tati paar aastat tagasi kohvik ja 

juurde ehitis ei arvesta juba muu-

tunud ruumiga Estonia teatri üm-

ber. Kolmandaks tuleb arvestada 

muinsuskaitsenõuetega. Ja nel-

jandaks, Estonia teater, Tamm-

saare park selle ümber ja seal-

samas kõrval asuv Eesti Draama-

teater on kogu eesti rahva jaoks 

väga olulise kultuurilise tähen-

dusega ja selline projekt tekitab 

kindlasti laialdast avalikku aru-

telu,» rääkis linnapea.Maateni sõnul on rahvusoo-

per muinsuskaitselistest piiran-

gutest teadlik ning valmis vanu 

bastionimüüre oma hoones vaja-

dusel eksponeerima. «Lahendu-

sega, mis me nüüd välja pakku-

sime, saaksime endale tänapäe-

vase akustikaga 1200-kohalise 

uue publikusaali; lisaks saaksi-

me uue ja vana hoone lavad oma-

vahel siduda ning tekiks tervikla-

hendus, kus nii vana kui ka uus 

maja töötavad ühes süsteemis. 

Saaksime tänapäeva standardi-

tele vastava lava oma artistidele 

ning mis samal ajal võimaldaks 

teha laiemat rahvusvahelist koos-

tööd teiste Euroopa muusikateat-

ritega,» rääkis Maaten.Riigi muinsuskaitseamet 

toetabRiigi muinsuskaitseameti juht 

Siim Raie on teatridirektoriga 

ühel meelel. Ta kinnitas, et amet 

pole oma seisukohta veel kujun-

danud, kuid ta ise peab rahvus-

ooperi ettepanekut igati aruta-

misväärseks.«Meil pole veel lõplikku la-

hendust, mille kohta võiks  öelda, 

kas see sobib või ei sobi. Aga igal 

juhul peaks selle üle arutlema, 

sest kõikidest alternatiividest on 

juurdeehitis nähtavas tulevikus 

kõige teostatavam variant,» üt-

les Raie.Rahvusooperi südalinnast 

välja viimine oleks tema sõnul 

igal juhul halb variant. «Pealegi on 

Tallinnas kogu aeg bastionivöön-

di peale ehitatud. Seda annab te-

ha ka nii, et vanad väärtused säi-

livad ja uued mahud lisavad väär-

tust, mitte ei kahanda. Seda tuleb 

muidugi kriitiliselt vaadata, kui-

das uus hoonemaht linnakeskkon-

da sobib,» arvas ta.

Lapsed püüdsid mesikäpa kaamerasse
K oolidel üle Eesti on või-malus panna kodukan-di metsa püsti oma ra-jakaamera ning õppida 

nii metsloomi tundma ja osaleda 

üle-eestilises rajakaamerate pro-

jektis. Ainuüksi õpikufaktidest ei 

piisa, et looduse hindamist ja ar-

mastust inimeseni viia, usub lii-

kumise MTÜ Aasta Loom eestve-

daja Helen Arusoo.Mitmed kooliklassid üle Ees-

ti on muretsenud metsloomade 

tundmaõppimiseks oma kodukan-

ti rajakaamera. Nii käiakse metsas 

loomadele toitu jätmas kas klas-

sijuhatajatunni ajal või isegi pä-

rast koolitunde. Koroonapiiran-

gute ajal on see ülesanne küll siis-

ki rohkem õpetajatele jäänud, sest 

lapsed mitmekesi koguneda po-

le saanud, kuid huvilised õpila-

sed jätkavad metsas käimist siiski.

«Praktiliselt kõik koolid alus-

tavad sellest tasemest, et lapsed 

ütlevad kähriku kohta pesukaru 

ja mägra kohta skunk,» nentis ta. 

Ainuüksi õpikuteadmisest Aru-

soo sõnul ei piisa ja algklasside 

lapsi on rajakaamerate abil koha-

liku metsaeluga märksa lihtsam 

tuttavaks teha. «Loodusharidus – 

kas see on õpik faktidega või see, 

et ma tunnen loodust ja armas-

tan seda korraga? See on rohkem 

tunnetuse ja tähenduse tajumise 

tee,» arutles Arusoo.Nurme kooli rajakaamerasse 

jäi aprilli algul näiteks edev karu, 

kes nägi tõsist vaeva nii soolapos-

ti kangutamise kui ka toiduämb-

riga maadlemisega. Teisel päeval 

jäi kaamerasse aga rebane.

«Põhiidee on-gi see, et mitte kaa-mera ei saada kusagilt 
metsast pilte, vaid on regulaar-

ne minek metsa,» kirjeldas ta. 

Koos õpetajaga käiakse metsas, 

jäetakse loomadele süüa ja järg-

misel korral on näha, kui suur 

huvi on loomadel toidu vastu ol-

nud ja mida on rajakaamera jääd-

vustanud.

Metsloomadele süüa viies os-

kavad lapsed Arusoo sõnul tead-

vustada, et see on ka päriselt kel-

legi kodu. «See ei ole enam abst-

raktne. Kui telekast vaadata Aaf-

rika savannide filme, siis see kõik 

on ikkagi meist kaugel. Need on 

teised loomad,» rääkis ta. «Me 

näeme autoaknast kitsi ja vahel 

läheb jänes üle tee. Üldiselt me ei 

näe loomi väga palju,» tõ-des Arusoo. Ent just loomade abil on te-ma sõnul lastele lihtsam loodus-tunnetust õpe-tada.M õ n e s koolis on lap-sevanemad rajakaame-ra jaoks raha ise kokku ko-gunud, mõnes on rajakaamerat toeta-nud kool. Nii on koo-
lilaste rajakaamerate liiku-

misega liitunud mitmeid koole üle 

Eesti: Värska gümnaasium, Nurme 

kool, Kiviõli I keskkool ja paljud 

teised. Arusoo sõnul ei panda kätt 

ette ka suuremate linnade koolide-

le ja rajakaamera koha leiaks iga-

le klassile. «Kindlasti leiab võima-

luse. Eesti on nii väike,» ütles ta.

- brita-maria.alas@postimees.ee

RASKE VALIK. Rahvusooper Estonia juurdeehituse plaanil on nii tulihingelisi pooldajaid kui ka vastaseid.
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Karu Nurme kooli rajakaameras.  foto: nurme kooli rajakaamera

Ma pidin seda pilti nähes infarkti saama. See on täiesti kohutav.Tallinna muinsuskaitse osakonna 

juhataja Boris Dubovik

Rahvusooperi ümber lõõmavad kired

 reporter

Estonia on üks olulisemaid Eesti mälupaiku. Ilmselt pole ühelgi tei-sel ehitisel kollektiivsele mälule nii suurt kaalu. 1913. aastal ava-tud hoone sümboliseerib rahvus-riigi eellugu: eestlaste enesetead-vuse tõusu, seltsitegevust, majanduslikku ja kultuurilist edu tsaariaja lõpul. Just siin alus-tas 1919. aastal tööd Asutav Kogu.
Majad olid 19. ja 20. sajandi vahetusel tähtsad: üle kogu maailma kerkis rah-vusromantilises ja uusajaloolistes stiilides hooneid (muuseume, raudteejaamu ja raekodasid jne), mis olid mõeldud tugevda-ma rahvuslikku identiteeti. Eest-lastele oli sel ajal jõukohane selt-simajade rajamine ja seegi oli sa-geli üsna suur pingutus. Mitu toonases ühiskonnaelus nii täht-sate seltside maja on hävinud: Vanemuise ja Endla vanad juu-gendstiilis majad, samuti Kalevi seltsimaja Pirital, kus spordi kõr-val harrastati vähemalt sama in-nukalt ka poliitikat.20. sajandi algus oli ühtaegu väga rahvuslik ja rahvusülene. See oli intensiivne rahvuskultuuri otsingute aeg, kuid ometigi kuju-nesid eri maade «oma stiilid» ela-vas rahvusvahelises dialoogis. Eriti hästi tulevad laenud välja ar-hitektuuris ja kunstis, kus eest-lastele oli eeskujuks soome rah-vusromantism, näiteks Akseli Gallen-Kallela. Soome arhitektide Armas Lindgreni ja Wivi Lönni projekteeritud Estonia on samuti üks Soome-Eesti kultuuriülekan-nete märk.

Mitu sajandialguse märgilist ehitist pärineb just soomlastelt, kes aitasid kujundada suure-maidki unistusi ühe tsaaririigi provintsilinna ümberkujundami-seks. Samal aastal Estoniaga val-mis Eliel Saarinenil suurejooneli-ne Tallinna Suur-Tallinnaks üm-berehitamise kava.Teatrimaja mitmekihilisus seostub ka 20. sajandi keskpaiga keerulise ajalooga. Estonia osa-list hävimist 1944. aasta märtsi-pommitamises jõudis oma huvi-des ja sakslastele sõja lõpul ise-loomuliku loosungi «Varemeist tõuseb kättemaks!» all rakenda-

da natsionaalsotsialistlik propa-ganda. Seejärel sai teatrimajast tähtobjekt Nõukogude propa-gandas, mis keskendus varemete edukale ülesehitusele. Estonia kiiret taastamist kajastati palju, et näidata uut võimu positiivses valguses.
Ehitustöödest on valminud mi-tu maali, kuid veel tuntum on muidugi 1947. aastal loodud lae-maal. See on veel üks näide Es-tonia erakordsest võimest integreerida eri tähen-dusi: erinevalt palju-dest teistest nõuko-gudeaegse monumen-taalkunsti teostest on see üsna valutult Eesti kultuurimällu hõlmatud.Ka teatrimaja ümbruse muutumine peegeldab 20. sa-jandi dünaamilist ajalugu ja muu-tuvat mälupoliitikat. Maja üm-bert on kadunud Uus turg, kus 1905. aastal tulistati rahumeel-seid meeleavaldajaid. 1920.–1930. aastate ajaloomälus oli 1905. aasta revolutsioon väga tähtsal kohal – olid ju paljud tolleaegsed poliitikud ning kultuurieliit revo-lutsioonis aktiivselt osalenud. Sellest andis märku ka Estonia taha 1931. aastal revolutsionääri-dele rajatud mälestusmärk. Nõu-kogude ajal teisaldati see Rahu-mäe kalmistule ja 1959. aastal püstitati asemele uus. Hiljutise Tammsaare pargi ümberehituse käigus on ka nn taksopeataja pi-danud asukohta muutma. Saatu-se irooniana nihutati mh balti-sakslaste ülemvõimu vastu suu-natud revolutsiooni monument sellega omaaegse Tallinna Saksa teatri (tänase Eesti Draamateat-ri) külje alla.

Mälupaigad püsivad elus siis, kui need on muutumises. Mälu-paik, millest enam ei räägita ja mille mõtestamisega ei tegeleta, unustatakse. Samas peab iga suurem muutus olema hästi läbi kaalutud. Maailmast leiab häid näiteid mälupaikade ümber- ja juurdeehitustest, nagu nt Saksa Riigipäevahoone. Seal oli sellele aga ilmselge vajadus, mis oli nii praktiline kui ka kontseptuaalne. Ka Estonia juurdeehitis on kõigi muude tahkude – muinsuskaitse-liste, arhitektuursete, muusikalis-te jne – kõrval kontseptuaalne küsimus, mis nõuab suhestu-mist hoone varasemate mälu-kihistustega.
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Märt Bormeister, «Estonia teatri taastamine», 1947, EKM.
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Kauplemispäev 1930. aastate keskel Uuel turul ja turuhoone. 

Idee rajada uus ooperiteater olemas
oleva Estonia teatri juurdeehitusena on 
järsku jälle päevakorras. Seda mõtet 
on ka varem kaalutud, ning praegu, kui 
rahvusriigi keskelt on läbi jooksmas 
mingi nähtamatu lõhe, mis jagab rahva 
«liberaalideks» ja «konservatiivideks», 
tundub mingi positiivse ja rahvast sidu
va alge ellukutsumine igati õigustatud 
olevat.

Asukoht Tallinna südalinnas linna 
selgrool, mis on määratud Pirita tee, 
Narva maantee ja Pärnu maanteega, 
on uuele kultuuritemplile sobiv. Milline 
peaks uue Estonia arhitektuur olema? 
Moodustades kolmnurga koos Draa
mateatri ja vana Estoniaga, on eelkõige 
oluline nende objektide omavaheline 
sobivus ja kogu ansambli terviklikkus. 
Siia on vaja eriti geniaalset projekti. 

Sellise rajamine võiks anda meie rah
vale uue hingamise. Keskpärane hoone 
sellisele kohale oleks aga katastroof.

Teatrite puhul on alati probleemiks suur lavatorn. Arvan, et see ei tohiks olemasolevale Estoniale liiga kukile ronida. Tuleks säilitada ajaloolise hoone põnev katusemaastik – seda peaks austama. Rahvusvahelisel konkursil peaksid osalema maailma pari
mad arhitektid ja neile tuleks anda või
malikult suur loominguvabadus.Ka muinsuskaitse, praegune teatri

direktsioon, linnavalitsus ja kriitikute
pere peaksid ennast veidi tagasi hoid
ma, et uus lapsuke sünniks tervena ja 
rõõmsameelsena. Võistlustingimustes 
ei tohiks ette kirjutada, kus paikneb la
vatorn, kus külglavad ja tagalavad – las 
arhitektid leiutavad ise, antud olukor

ras on arhitektuur ülioluline.Ise eelistaksin voolujoonelisust kubismile ja kujundi selgust kaosele. Lahendus võib olla massiivne ja rahulik või ka kerge ja dünaamiline – mulle meeldib igasugune hea arhitektuur. Õnnestunud rahvusvahelised arhitektuurivõistlused on viimasel ajal olnud ERMi konkurss Tartus ja linnavalitsuse hoone Tallinnas. Esimene on val
mis ehitatud, Bjarke Ingelsi (büroo BIG) 
raekoda on miskipärast pikaajalisele 
ooterežiimile pandud. See lahendus on 
aga eriti hiilgav ja projektina maailma
kuulus.

Toetan igati mõtet rajada uus Esto
nia vana Estonia kõrvale. Ühiselt raja
tud kunstitempel võib meie rahva jälle 
kokku liita. Oleme ju üks väga vana 
rahvas ja seda väärt, et säiliksime üht
se sõbraliku perena.

ME PÄEVAD ON ALLES EES

On kurvastav, samas põnev lugeda, et 
tugevad ja terved inimesed on infarkti äärel, šokis ja meeltesegaduses kuuldusest, et arutatakse mõeldavat Estonia teatri laienduse võimalust. Vaadatakse skeeme, mahuanalüüsi ja hoitakse peast kinni, oiates valust.Estonia teater on hoone, aga ka sümbol oma mõjuvälja ja ajalooga. Kuskile mujale võime ehitada uue, kindlasti ka ilusa ja huvi

tava teatrihoone, aga mitte Estonia. 
Võib väita, et Tartus on kaks Vanemui
se maja. Suure teatrihoone sõjas hästi 
säilinud müürid lammutati pärast sõda 
osalt ideoloogilistel kaalutlustel, et unustada nostalgiline mälestus Eesti 

ajast. Uus, omas ajas korralik maja ehi
tati aga vana asemele, samale kohale.Estoniaga seda võimalust pole, sõjas 

pihta saanud hoonet laiendati, ei lam
mutatud, Pärnu maantee poole ehitati 
uus, range, igavavõitu fassaad, teisel 
küljel suleti sammaskäik. Ent ta on jää
nud Estoniaks. Ja Pärnu maantee ääres 
Uuel turul oli ammustel aegadel teisigi 
maju, mis praeguseks hävinud või tei
senenud. Sinna ehitati kunagi vastu 
praegust Pärnu maanteed kivist vae 
ehk kaalukoda mõne äriruumiga, ida
servale püstitati aga aastail 1898–1899 
monumentaalne turuhoone. Plats oli 
piiratud, määratletud, tajutav.Aastaid on analüüsitud uue teatri

hoone võimalikke asukohti küll mere 
ääres, küll Lasnamäe paesel kaldal, jär
jest on poliitikud müünud Tallinnas 
maha viimaseid vähegi sobivaid krun
te. Riigil ja linnal neid enam pole. Olen 
aastaid tagasi linna poolt osalenud 
mitmetel läbirääkimistel eraomanikega 
maade ostuks, mis õige pea muutusid 
väljapressimiseks.Tore, ent mitte eriti viljakas on ta

gantjärele arutada, et Solarises võiks 
ka oopereid etendada. Et miks seda ei 
tehta. See pole ju teema, see on ammu 
unustatud vaidlus. Solaris, maja nagu 
triikraud juveelipoe letil.Estonia juurdeehitust on plaanitud 

aastakümneid. Lugupeetud arhitektid 
on aastate jooksul visandeid skitseeri
nud, ent kord jäi ette vajalik puu, siis 
maapõues peituv müürijupp, siis soov 
säilitada rekreatsiooniala, vajalik mo
nument ja pingike põõsa vilus, justkui 

poleks meil siinsamas kõrval Tamm
saare parki ja Musumäge. Lõpuks ehi
tati teatri kõrval paiknevatele endise 
turuhoone keldri varemetele paviljoni 

tüüpi toitlustusettevõte ja korraldati teatri nurga taha püstitatava monumendi konkurss, mis lõppes tragikoomiliselt.Need jõulised arengud piiravad muidugi teatri mõeldava laienduse ideed, aga ei tee seda võimatuks. Ja meenutagem, et Vabaduse platsi all peidus olnud vähemalt 
sama väärtuslikud ja puutumatud 

ajaloolised müürid on parkimismajas 
kenasti avalikustatud ja vaatajaile nau
timiseks eksponeeritud.Ja hoone suurusest: lavatorni, ka külglavade mõõtmed on tänapäeva 

tehniliste võimaluste ja digilahenduste 
ajastul kindlasti arutlusteema nagu ka 
põhjendatud, optimaalne ruumiprog
ramm, vana hoone analüüs juurdeehi
tuse valguses. Loodetavasti ei taheta 
teatri puhul ruumiprogrammi lisada pe
su ja parfümeeriabutiike, juveeliärisid 
ja kingapoode nagu Solarises, kuigi pi
sikesi ärisid oli vana Estonia Pärnu maantee poolses küljes mitu. Praegu

ses Estonia majas on ka mitu allasutust 
ja ladusid, mille paiknemist selles hoo
nes saaks kaaluda. Seda kõike tuleb 
erapooletult ja kainelt analüüsida.Parkla pandi kunagi ette rajada Teat

riväljaku alla, mida oleks veel võimalik 
arutada, sealt on tunneli kaudu võima
lik rajada pääs teatrisse. Peasissepää

suks saab avada kunagise sammaskäi
gu, millest praegu on moodustunud 
restoran (endine talveaed). Tuleb plaan 
ette võtta ja ülesanne läbi lahendada, 
variante pakkuda.Pärnu maantee saaks korraliku hoo

nestatud alguse (või teisalt jälle lõpu) 
praeguse ebamäärase haljasala ase
mel. Tänavajoont on eri aegadel mar
keerinud mitmesugused hooned ja ra
jatised kuni Nõukogude eesrindlaste 
mälestusmüürini välja. Saan aru Eesti 
Draamateatrist, kes ennemuiste juur
deehituse idee vastu sõdis, sest see 
suruks Bubõri ja Vassiljevi projekteeri
tud ilusa juugendmaja väidetavalt nur
ka, aga diskreetne arhitektuurne lahendus ei hävitaks ka kunagist Saksa 

teatrit. 1905. aasta monument viidi il
ma protestide, leegitsevate putkade ja 
meeleavaldusteta uude kohta.Muide, ka kuulus Urla maja (esimesel 

korrusel galerii ja Laste Maailm) ärgitas 
omaaegses pressis äärmiselt tigedaid 
arutelusid, seda kutsuti nõmedaks kummutiks, materdati maatasa. Sellest 

kõigest ei mäleta me enam midagi.Ehk on inimestel õigus. Nad ei saa 
aru. Nad on segaduses, sest ka arhitek
tid sõdivad ja vaidlevad omavahel, aga 
kas sealt tõde sünnib, ei julge ennusta
da. Mõttetalgud, konkursid… Neid kor
raldatakse tihti. Kodanike mure ja skep
sis on seega õigustatud. Arutelud ja 
analüüsid on siiski vajalikud. Need peaks olema õigeaegsed, konstruktiiv

sed, konkreetsed ja argumenteeritud. 
Teadmis, mitte arvamuspõhised.

IKE VOLKOVemeriitarhitekt

ESTONIA LAIENDUS ON LAHENDATAV

On igati märgiline, et riiklikult tähtsa
te kultuuriehitiste arutelu on tõusnud 
tähelepanu keskmesse just muinsus
kaitse vaatenurgast – see näitab ela
valt kultuuri kumuleeruvust ning uue 
ja oleva seotust. Praegu loodav toe
tub viisil või teisel alati kultuuripäran
dile ja mälule. Oleva säilitamine ei peaks eos tähendama arendamise välistamist.
Ka on oluline, et riiklikult tähtsate 

kultuuriehitiste üle otsustamine ei toimuks ilma aruteluta ja kabinetivaikuses. Riigikogu on tegemas nimekirja riiklikult tähtsatest kultuuriehitistest – põhimõttelist valikut, mis ehitised peavad järgneva põlvkonna jooksul Eesti kultuuri hüvanguks valmima. Kui pikk see nimekiri saab olema ja mis seal on, on sea
dusandja pädevuses.Nimekirja elluviimiseks tehtava ra

hastamisotsuse teeb kultuurkapitali 
nõukogu ning sellele järgnevad linna
ruumilised otsused – mis hoone mis 
aadressil kerkib, on juba ennekõike kohaliku omavalitsuse pädevuses, ja 

kui sel on puutumus riikliku kaitsega, 
siis osaleb nende otsuste tegemisel 
muinsuskaitseamet. Muinsuskaitse
ametnike tähelepanu all on nii arheo
loogia ja kaitsealuse maja väärtuste 
säilitamine kui ka sobivus ajaloolisse 
keskkonda.

Enne aadressitäpsusega tehtavaid 
otsuseid on loomulikult vaja välja sel
gitada, kas antud aadressile on ehitis 
sobiv ja teostatav. Selleks on rahvus
ooper Estonia pöördunud Tallinna lin
naplaneerimise ameti poole küsimu
sega seisukoha saamiseks juurdeehi
tuse lubatavuse kohta.Selleks et välja tuua mistahes kul

tuuriehitise tugevused ja nõrkused, 
on vaja rahulikku, argumenteeritud ja 
heatahtlikku arutelu. Riiklikult tähtsa 
kultuuriehitise puhul eriti laia spektri 
argumentidega – me räägime ikkagi 
Eesti kultuuri elujõust ja arendamisest. Keelduva haldusotsuse sisu ei 

saa olla see, et kusagile mujale sobiks 

see paremini, sest seda pole hetkel küsitud.
Muinsuskaitselises vaates on muu

de asjaolude kõrval oluline ka see, et 
täiesti uude asukohta täiesti uue ma
ja rajamisel ei jääks vana kasutuseta. 
Meil on liiga palju hoiatavaid näiteid, 
kus üks ehitus või linnaplaneerimis
otsus viib letargiasse vanad hooned 
või ajaloolised linnakeskused. Tondi
raba jäähall jättis tühjaks linnahalli jäähalli. Ka jõude seisev kultuuriväär

tus on ühiskonnale kulu.Nii arhitektuurses kui ka linnaruumilises plaanis on üles kerkinud domineerimise teema – mis siis, kui uus maja hakkab domineerima vana üle, ja mis siis, kui pealinna linnaruumi kerkib silmale harjumuspäratult suur maht. Uue ja vana kontrast ja dialoog tuleb saavutada mõtestatud lähteülesande kau
du ning linnaruumiline mõju hästi läbi 
mängida.

Praegu ei ole meil ju veel mingit in
fot võimalikust tulevasest arhitektuu
rist, küll aga võimalus sellele seatava
te nõuete ja tingimuste koostamisel 
osaleda. Kuid isegi teoreetiliselt domi
neeriva hoonestuse puhul ei pruugi 
seegi olla miinus. Eelistatud on olukord, kus Tallinna kesklinnas domineeriks keskpärase ärikinnisvara kõr

val oma aega ja jõudu näitavad kultuurimajad.
Kokkuvõttes on füüsiline maailm – 

esemed, majad, linnad – alati meie vaimse maailma peegeldus. Kui Eestis 
on üldse üks sümbolhoone, siis on see Estonia teater, mis kajastab ja tä

histab meie vaimset seisundit ning teekonda nii selle ehitamise, taasta
mise, käigushoidmise kui ka käimas
oleva juurdeehituse arutelu ajal. Ala
tes nimest, asukohast, sündmustest, 
mis seal on toimunud, kuni laemaalin
gu ja fassaadini – kõik on laetud tähendustega ja paljudele oluline.Näen, et see on väga kõrge tüliväärtusega objekti arutelu – ehk siis 

ilma täit arutelu pidamata need hoo
ned ka ei sünni. Muidugi on eelistatud rahulik, argumenteeritud arutelu 

ja kriitika ettepaneku vormis.

SIIM RAIEmuinsuskaitseameti peadirektor

Aastatel 1959–2017 seisis Estonia teatri taga Tammsaare pargis 1905. aasta re-

volutsiooni mälestusmärk. Neli suve tagasi nihutati sammas koos alusega 

Eesti Draamateatri poole.

VILEN KÜNNAPUarhitekt

Estonia esimene suurem ümberehitus oli 1927. aastal, mil veebruarist augustini 

ehitati hoone keskmisele osale ruumikitsikuse tõttu peale kaks korrust. EESTI OLULISIM SÜMBOLHOONE
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M
on Estonia olnud alati selline nagu praegu ja olen teda sellisena ka armastanud. Alles selle ülevaate jaoks ajaloolisi fotosid sirvides ja ajalugusid lugedes mõistsin, kui palju ta on aja jooksul muutunud, samamoodi nagu ka ala, mis kunagi oli Uus turg.Estonia ja Uus turg on seotud 1905. aastaga nii tihedalt, et mingi linnalegendi järgi on isegi Estonia kumer katusejoon kujundatud kirstukaane sarnane meenutamaks seda sündmust.

Estonia üldse – see algne ja esimene – oli ju nii palju eri

ESTONIA ON VALMIS UUEKS  MUUTUMISEKS

MARTIN EHALAarvamustoimetuse juhataja 
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Wõistlus auuhindade peale saab warsti

walmistamiseks wälja kuulutatama.

Estonia teatri ja 
kontserdimaja plaani 





Estonia ja kontserdimaja juurdeehituse kommisjon

Estoniale on kawas rajada suuremahuline juurdeehitis, 
milles oleks Europa nõudmistele wastaw lawa ja 
tänapäewase akustikaga 1200-kohaline saal. 
Plaanid selle edendamise kohta peawad õige pea meie 
kommisjonile ära saadetud saama. Ligemaid teateid 
ja tingimisi saab Estonia peadirektori juures ja 
riigikogu kultuurikommisjonis.

Asjatundlik 
arhitekt võib näha, 
et projekteerijad 
jätsid «vaikimisi» 
võimaluse kasutada 
kahe teatrikorpuse 
vahelist välisruumi 
hoone laiendamise 
tarvis.




